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Vidlák 2 ledna, 2023

Co když…
litterate.cz/co-kdyz

V jednom musím souhlasit s lidmi kolem Bašty – předvolební

průzkumy stále méně odrážejí realitu a stále více slouží jako další

prostředek pro mobilizování voličů. Pokud vím, právě u volby

prezidenta byly předvolební modely vždycky nejméně přesné a málo

předpovídaly skutečné volební výsledky. Kolega Vlk by vám asi

dokázal říci, která agentura byla nejlepší a která nejvíce vařila z vody,

ale pokud si to dobře pamatuju, žádná velká hitparáda to při

minulých volbách nebyla.

Já osobně ani nemám žádnou velkou důvěru ani k sázkovým

kancelářím. Tvorba sázkových kurzů se nedělá tak, že by tam seděli

nějací zkušení politologové, kterým by majitel tak moc věřil, že by si

na jejich odhad vsadil vlastní peníze. Kurz se prostě neustále

upravuje podle sázejících. Čím více lidi sázejí na Danušku, tím nižší

kurz. Čím méně sázejí na Baštu, tím vyšší kurz. Výpočet kurzu je

vlastně celkem jednoduchý – příjmy od všech sázejících musejí

převýšit vyplacené výhry ať to dopadne jakkoliv.

Sázkové kurzy jsou sice hezký průzkum veřejného mínění, ale

neříkají nic o skutečných voličských preferencích. Jen nám říkají, jak

si sázející myslí, že dopadnou volby. I zde může (ale také nemusí)

dojít ke značným výkyvům. Jediné, co je jisté, je to, že sázková

https://www.litterate.cz/co-kdyz/


2/5

kancelář neprodělá. Pokud se chcete bavit sázením, myslím, že pořád

platí staré dobré pravidlo, že když všichni sázejí na favorita, vsaďte

na outsidera. Pokud outsider náhodou vyhraje, výhra bude velká a

vaše náklady malé. Ale nic víc se z toho vyvozovat nedá.

Když si přečtete procenta, která jsou v průzkumech přisuzována

jednotlivým kandidátům, tak dojdete k tomu, že čtyři líbodémo

kandidáti dají dohromady skoro 70% hlasů. To jako fakt? V době,

kdy se všechno rapidně zdražuje, kdy na demonstrace přicházejí i

lidé, které by to předtím nikdy nenapadlo? V době, kdy lidé netopí a

neohřívají vodu, protože na to nemají a kdy se propadají do bídy?

Jedny průzkumy říkají, že vládní podpora je na historickém dně, ale

vládou podporovaní kandidáti na prezidenta posbírali dvě třetiny

hlasů?

Mňo, myslím si o tom svoje…

Já ještě minimálně týden počkám s nějakými doporučeními. Ono se

ještě hodně stane. Budou nějaké ty televizní debatičky, bude henten

soud s Babišem, málo kandidátů nám odstoupilo předem… podle mě

nás ještě ledacos z toho čeká. Nebudu proto předbíhat událostem. V

této chvíli si ale stále myslím, že Bašta uspěje o něco lépe, než mu

předpovídají průzkumy a Babiš o něco hůře, než mu předpovídají

průzkumy. Zároveň zjistíme, jak moc těmto průzkumům věří

evropsky hodnotní kandidáti. Jestli nám Hilšer s Fischerem včas

odstoupí, tak víte, že všechny ty Mediany a Kantary lžou víc než kdy

jindy. Letos si myslím, že kavárna nebude chtít zopakovat chybu z

posledních voleb, kdy proti Zemanovi vybrali jen jednoho

protěžovaného protikandidáta. Musejí mít dva a zařídit, aby ve

druhém kole nebylo žádné překvapení.

Dnes si jen krátce probereme, co podle Vidláka bude plynout z

volebních výsledků, bez ohledu na to, kdo nakonec tím prezidentem

bude:
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U Babiše je to celkem jednoduché – hraje o potvrzení svého statusu

strany pro všechny. V posledních volbách dostalo ANO skoro 30%

hlasů a podobně vycházejí preference i v současných průzkumech.

Pokud by Babiš posbíral všechny hlasy lidí, co volí ANO, tak je v

podstatě zaručeně ve druhém kole. Volební výsledek kolem třiceti

procent by potvrzoval, že Babiš je stále impozantní politickou silou a

navíc munice jeho protivníků (pomocí soudů, majetkových deliktů a

zneužívání jeho syna) postupně ztrácí na účinnosti. V takovém

případě může být Babišovi skoro jedno, jak dopadne druhé kolo.

Každé procento nad třicet bude výhružným mementem celé

pětikoalici, že jednou budou volby a pak to strašně schytají. A

nemyslete si, v ODS i v KDU je spousta dobře živených pykniků, kteří

si budou umět spočítat, že si jejich teplá křesílka brzy vezou lidi od

Babiše, pokud Péťu neodstaví.

Naopak, každé procento pod třicet je potvrzením, že ANO ztrácí svoje

kouzlo a pokud u Fialenka ještě víc přitvrdí, víc toho zcenzurují a víc

se postarají o Péťovu mediální chválu, mohou Babiše dostat na

kolena. Také by se ukázalo, že u nás prostě není možné být tatíčkem

Masarykem pro všechny a nevyhranění středoví voliči sice jsou

důležití, ale na spolehlivou kampaň to prostě nestačí. Andrejko by se

musel začít o to více rozkračovat směrem k SPD a alternativě, protože

jinde už hlasy nesežene. Je ale také možné, že by mu to stejně

nepomohlo.

Ať tak či onak, tyto volby by měly být pro Babiše posledním

lakmusovým papírkem, zda má či nemá cenu, pokoušet se o stranu

pro všechny a zkoušet se přiblížit nadpolovičnímu volebnímu

vítězství.

Zajímavá je situace u Bašty. SPD má podle průzkumů už preference

okolo patnácti procent. Už nejsou daleko od preferencí KSČM z doby,

kdy právě Vojta Filip byl ztělesněním protestních hlasů v této

republice. Pokud by Bašta posbíral patnáct procent hlasů, tak by se

sice stejně do druhého kola nedostal, ale Okamura by měl nabito pro

svoje heslo, že SPD je jediná skutečná echte opoziční strana a všichni
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ostatní jsou jen užiteční idioti, kteří SPD okopávají kotníky a

promrhávají voličské hlasy. Každé procentíčko nad patnáct procent

znamená, že Samuraj má se svojí koncepcí od začátku pravdu.

Baštův výsledek mezi deseti a patnácti procenty znamená, že SPD

zvládla komunikaci se svými věrnými, dokázala je zmobilizovat a

přesvědčit je o své pravdě. To není málo. Okamura by tak měl svojí

politickou budoucnost zajištěnou, mohl by si dovolit lecjaké

„politické úkroky“ a jeho voliči by ho za to neobvinili ze zrady. SPD

by stále byla silnou protestní stranou, kterou nikdo reálně

neohrožuje.

Pokud ovšem Bašta bude mít méně jak deset procent, tak to

znamená, že protestní voliči jsou sice schopni volit Okamuru, protože

bude házet písek do soukolí vládní mašinérie, ale jinak nevěří, že by

Okamura chtěl jednou převzít odpovědnost za tuto zemi. Pokud ani

standardní elektorát SPD nebude volit Baštu, tak se kdykoliv může

stát, že nebudou volit ani Okamuru.

Jací jsou voliči SPD? Věří Okamurovi, že to myslí vážně, nebo si

myslí, že SPD je jen politicko-podnikatelský projekt? Prezidentská

volba jednoznačně ukáže, kolik lidí věří v SPD. Pokud se ukáže, že

Bašta dosáhne fakt jen těch 3,5% dle průzkumů, tak je to důkaz, že

těch milion propadlých hlasů a dalších půl milionu hlasů SPD v

podstatě leží na ulici. Být Okamurou, fakt bych přemýšlel, jestli stojí

za to jít do voleb, které nemůže ani teoreticky vyhrát, ale může

celému národu ukázat takřka ohnivým písmem, že SPD je „jen“

prostestní strana, která žije z toho, že to ostatní dělají blbě, ale nic

jiného nenabízí. Pokud Bašta dostane deset procent, je všechno v

pohodě, ale pokud dostane míň, budou mít nabito ti, kteří tvrdí, že

SPD je za zenitem. Kolik opravdu dostane?

Pokud Petr Pavel a Danuška spolu dostanou víc než 50% hlasů, tak

zapomeňte na jakékoliv vítězství Babiše, i kdyby se do druhého kola

dostal. To by byl takřka dokonalý důkaz, že Fiala je v očích

nadpoloviční většiny národa geroj, který dělá všechno dobře.
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Pětikolka ve volbách neměla většinu. Zvládla to jen díky volební

matematice, která jim přihrála půlku propadlých hlasů, které by

jinak nikdy nedostali. Kdyby dva kandidáti pětikolky dostali víc jak

polovinu, tak Fiala posílil a ne oslabil. Ne, že bych této variantě nějak

moc věřil, ale pokud nastane, budu ji takto posuzovat. Myslím si, že

Fischer s Hilšerem odstoupí, protože skutečně existuje šance, že to

zabrání Babišovi v postupu do druhého kola a pokud se tak stane,

bude mít Fiala další důkaz, že jsou s ním lidé i přes těžkou situaci

spokojeni.

Každé procento pod padesát pro Pávka a Čapuši je zároveň

nespokojenost s Fialou. Osobně bych si myslel, že pokud do druhého

kola postoupí Pavel a Babiš, tak je to pro Babiše hratelné, pokud

součet Pabla Nerudové bude do 45%. Pokud bude mít 45 – 50%, tak

to vidím dost nejistě a pokud bude nad 50%, tak Babiš zvítězí jen

díky nějaké mimořádné okolnosti. Pokud s Babišem postoupí

Nerudová, tak by se musel Pávek pochlapit a Nerudovou nepodpořit,

aby mohl Babiš vyhrát. Ale to neudělá.

V této chvíli si stále myslím, že Babišovi bude na druhé kolo chybět

nějaké mizerné jedno nebo dvě procenta a Bašta bude úspěšnější, než

to teď vypadá. Ale druhé kolo bude souboj mezi Nerudovou a

Pavlem.

Za týden si řekneme, jak se to posunulo.

 

 


